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Tomaszów Lubelski to wa¿ne
miasto Polski wschodniej na tra-
sie wiod¹cej w kierunku g³ówne-
go przejœcia granicznego z Ukra-
in¹, mimo to decyzje podejmo-
wane na szczeblu krajowym tej
wagi Tomaszowa jakby nie
uwzglêdniaj¹. Jak Pan siê do
tego odniesie?
Tomaszów Lubelski, nie doœæ ¿e
le¿y na szlaku komunikacyjnym z
Ukrain¹, to jest przede wszystkim
wa¿nym miastem powiatowym, za-
mieszkiwanym przez mieszkañców,
którzy maj¹ takie same prawa jak
mieszkañcy miast innych czêœci
Polski. Tymczasem rzeczywiœcie w
ostatnim czasie decyzje podejmo-
wane na szczeblu krajowym, ale i
na szczeblu wojewódzkim wska-
zuj¹, ¿e rz¹dz¹ca koalicja PO-PSL
jakby tego nie dostrzega. Doœæ
wspomnieæ sprawê wstrzymania
budowy obwodnicy Tomaszowa
Lubelskiego, czy te¿ ostatnie decy-
zje ws. sprzeda¿y tomaszowskiego
PKS, planowanych likwidacjach
Biura Obs³ugi Klienta PGE w To-
maszowie czy filii Biblioteki Peda-
gogicznej.
Zacznijmy zatem od sprawy ob-
wodnicy.
To skandaliczna sprawa. Patrz¹c na
sieæ dróg krajowych, ekspresowych,
autostrad i obwodnic miast w Pol-
sce mo¿na dojœæ do wniosku, ¿e
rz¹d nasz region uzna³ za skansen,
w który nie nale¿y inwestowaæ. Ta-
kie s¹ efekty polityki PO-PSL, któ-
ra nie uwzglêdnia potrzeby stoso-
wania zasady zrównowa¿onego roz-
woju kraju. Ofiar¹ tej polityki jest
tak¿e Tomaszów Lubelski, miasto,
które za rz¹dów PiS uzyska³o -
obecnie wstrzyman¹ - decyzjê o
budowie obwodnicy. Nie trzeba
wnikliwych analiz, by stwierdziæ, ¿e
Tomaszów le¿y na jednym z wa¿-
niejszych miêdzynarodowych szla-
ków komunikacyjnych. Ju¿ samo
to powinno byæ argumentem decy-
duj¹cym o tym, ¿e obwodnica po-
winna powstaæ jak najpilniej. Jed-
nak decyzja o przyznaniu œrodków
na jej budowê jest ci¹gle przek³a-
dana. W czasie mojej pracy parla-
mentarnej wielokrotnie dawa³em
wyraz mojego sprzeciwu wobec ta-
kiej polityki, wspó³dzia³aj¹c w tej
mierze z w³adzami miasta. Protesto-
wa³em wraz z mieszkañcami mia-
sta. Wystosowa³em szereg pism in-
terwencyjnych, interpelacji i zapy-
tañ poselskich do Ministerstwa
Transportu, Budownictwa i Gospo-
darki Morskiej. Niestety, rz¹d po-

O bie¿¹cych problemach Tomaszowa rozmawia-
my z pos³em na Sejm Rzeczypospolitej Polskiej

S³awomirem Zawiœlakiem.

 Nie s¹ mi obce problemy Tomaszowa

zostaje nieugiêty i preferuj¹c inwe-
stycje drogowe w centralnej i za-
chodniej czêœci Polski, poprzez
swoich lokalnych przedstawicieli
„uszczêœliwia” mieszkañców papie-
rowymi decyzjami o przed³u¿eniu

pozwolenia na budowê. Broni jed-
nak nie sk³adamy i dalej ¿¹damy
decyzji o przyznaniu œrodków na
budowê. Bêdê w tej sprawie z miesz-
kañcami do skutku.
Jakie dzia³ania podejmowa³ Pan
natomiast w sprawie tomaszow-
skiego PKS i po³¹czeñ kolejowych
z powiatem tomaszowskim?
Sprawa transportu publicznego i
jego organizacji na terenie naszego
regionu jest bardzo wa¿nym tema-
tem podejmowanym od pocz¹tku
mojej dzia³alnoœci poselskiej. We-
d³ug mnie przepisy prawa nak³a-
daj¹ na rz¹d, samorz¹d wojewódz-
twa, ale tak¿e na samorz¹dy powia-
towe, obowi¹zek zapewnienia tego
transportu mieszkañcom. Niestety
rz¹dz¹ca koalicja PO-PSL w samo-
rz¹dzie województwa lubelskiego,
jako w³aœciciel PKS-ów wyraŸnie nie
radzi sobie z tym zadaniem. W te-
macie obrony dzia³alnoœci publicz-
nego transportu ko³owego wspólnie
z moimi kolegami z PiS podejmo-
wa³em ten problem, szczególnie od
czasu bezp³atnego przekazania
przez Skarb Pañstwa przedsiê-
biorstw PKS samorz¹dowi woje-
wódzkiemu. Jeszcze w 2011 r. sta-
nowisko w obronie m.in. PKS To-
maszów Lub. przyj¹³ Zarz¹d Okrê-
gowy PiS, któremu przewodzê. Jako
pose³ wystosowa³em szereg pism
interwencyjnych do w³adz woje-
wództwa i Zarz¹du PKS Wschód,
któremu samorz¹d województwa
przekaza³ udzia³y lokalnych PKS, w
tym tomaszowskiego przewoŸnika.

Wystosowywa³em interpelacje i za-
pytania do ministra skarbu pañ-
stwa oraz ministra transportu.
Jako przewodnicz¹cy Lubelskiej
Rady Regionalnej PiS zg³osi³em spe-
cjaln¹ uchwa³ê w sprawie transpor-
tu publicznego, która zosta³a prze-
kazana do wiadomoœci marsza³ka
województwa lubelskiego. Uczestni-
czy³em w kilku sesjach Sejmiku
Województwa Lubelskiego zwo³ywa-
nych z inicjatywy PiS w tej spra-
wie, prosi³em o informacje przed-
stawicieli w³adz tak¿e PKS Toma-
szów Lubelski oraz utrzymywa³em
kontakt z za³ogami PKS. Niestety na
tym polu, jak wiemy, nie uda³o siê
zapobiec sprzeda¿y m.in. PKS To-
maszów Lubelski. Czas poka¿e, co
zrobi nowy w³aœciciel tej przewozo-
wej spó³ki. Oby mieszkañcy powia-
tu tomaszowskiego nie zaznali do-
œwiadczeñ mieszkañców powiatu
bialskiego, gdzie po sprzeda¿y PKS-
u wzros³y ceny biletów, a co naj-
wa¿niejsze zlikwidowanych zosta³o
wiele (nieop³acalnych dla prywatne-
go przewoŸnika) linii. W efekcie
mieszkañcy pozbawieni s¹ trans-
portu publicznego, a za³oga utraci-
³a pracê. Zgadzam siê z opini¹
mieszkañców i za³óg, ¿e jest to przy-
kry efekt niekompetencji w³adz
województwa i z³ej woli Zarz¹du
by³ego PKS Wschód z siedzib¹ w
Lublinie, który chêtnie skonsumo-
wa³ pieni¹dze za sprzeda¿ maj¹tku
PKS w Tomaszowie Lubelskim.

Na szczêœcie s¹ pewne pozytyw-
ne efekty tak¿e moich starañ o po-
³¹czenia kolejowe z naszym regio-
nem, w tym z powiatem tomaszow-
skim. Od kilku lat - od czasu likwi-
dacji wiêkszoœci po³¹czeñ kolejo-
wych - jestem z wszystkimi podmio-
tami organizacyjnymi i osobami,
które walcz¹ o przywrócenie mak-
symalnej liczby linii po³¹czeñ z na-
szym regionem. Dobry efekt na-
szych starañ to kursowanie w okre-
sie wakacyjnym i w d³ugi majowy
weekend szynobusu zatrzymuj¹ce-
go siê w gminach powiatu toma-
szowskiego, do których mog¹ w ten
sposób docieraæ turyœci. Liczê na
to, ¿e po³¹czenie to nie tylko zo-
stanie utrzymane, ale bêdzie roz-
szerzone na ca³y rok. Bêdê na bie-
¿¹co monitorowa³ tê kwestiê.
Za to sprawa Biura Obs³ugi Klien-
ta PGE, zdaje siê, obecnie zosta-
³a wygrana przez Tomaszów Lu-
belski?
Rzeczywiœcie. W sprawie tej po raz
pierwszy interweniowa³em jeszcze
wiosn¹ ubieg³ego roku. Podnosi³em
w moich pismach nie tylko fakt
planów likwidacji kolejnych miejsc
pracy w Tomaszowie, ale w szcze-
gólnoœci to, ¿e likwidacja Biura
Obs³ugi Klienta spowoduje znacz-

ne utrudnienia dla mieszkañców
Tomaszowa i okolic, którzy w celu
za³atwienia ró¿nych spraw zwi¹za-
nych z zakupem energii elektrycz-
nej bêd¹ zmuszeni doje¿d¿aæ do
Zamoœcia. Nie wszyscy bowiem ko-
rzystaj¹ z Internetu. Wskazywa³em
równie¿ zagro¿enie dla samego
PGE jako spó³ki pañstwowej, któ-
ra w wyniku likwidacji BOK mo¿e
byæ nara¿ona na przejêcie rynku
przez konkurencjê. Wstrzymanie
ww. decyzji to tak¿e efekt wspania-
³ej postawy komitetu protestacyj-
nego utworzonego przez mieszkañ-
ców miasta i powiatu tomaszow-
skiego. Moje spotkania z jego
cz³onkami i wspólne uzgodnienia
dzia³añ przynios³y, mam nadziejê,
trwa³y skutek. Oto bowiem pismem
z dnia 23 grudnia ub. roku, sfor-
mu³owanym w odpowiedzi na moj¹
interpelacjê, minister skarbu pañ-
stwa zapewni³ mnie, ¿e PGE pod-
jê³o decyzjê o wstrzymaniu dzia³añ
zwi¹zanych z wygaszaniem Biura
Obs³ugi Klienta w Tomaszowie Lu-
belskim.
A co dalej z Bibliotek¹ Pedago-
giczn¹?
Z pocz¹tkiem tego roku sprawê Bi-
blioteki Pedagogicznej podnios³em
w interwencji skierowanej do mar-
sza³ka Krzysztofa Hetmana z PSL.
Jest to moja reakcja na decyzjê
w³adz województwa o likwidacji 11
filii, w tym tej biblioteki. W mojej
interwencji wyrazi³em stanowczy
sprzeciw wobec tej decyzji. Podnio-
s³em, ¿e filia Biblioteki Pedagogicz-
nej w Tomaszowie Lubelskim pe-
³ni wa¿n¹ funkcjê, co potwierdzaj¹
przekazane marsza³kowi (tak¿e do
mojej wiadomoœci) bardzo liczne
podpisy mieszkañców. Mam na-
dziejê, ¿e mój apel i jednoznaczne
stanowisko strony spo³ecznej zo-
stan¹ uwzglêdnione przez rz¹dz¹c¹
koalicjê PO-PSL. Tym bardziej, ¿e
wedle mojej wiedzy województwo
dostaje na utrzymanie tak¿e tej fi-
lii biblioteki specjaln¹ rz¹dow¹ sub-
wencjê.
Widaæ z tego zatem, ¿e sprawy
Tomaszowa Lubelskiego nie s¹
Panu obce.
Bez w¹tpienia. Tomaszów Lubelski
to jedno z tych miast, oprócz Za-
moœcia, w którym przebywam naj-
czêœciej. Funkcjonuje tu moje Biu-
ro Senatorsko-Poselskie, które
m.in. umo¿liwia skorzystanie z bez-
p³atnych porad prawnych. Czêsto
spotykam siê z mieszkañcami mia-
sta, poznaj¹c problemy mieszkañ-
ców i regionu. Wa¿ny dla mnie jest
sta³y kontakt z kombatantami,
m.in. z Kó³ Œwiatowego Zwi¹zku
¯o³nierzy Armii Krajowej w Toma-
szowie Lubelskim, Suœcu, Telaty-
nie, Tyszowcach, z którymi organi-

zujemy szereg uroczystoœci patrio-
tycznych. I tak np. we wspó³pracy
z burmistrzem Tomaszowa Lubel-
skiego 11 XI 2012 r. przygotowali-
œmy inscenizacjê odbicia wiêŸniów
z PUBP w Tomaszowie przeprowa-
dzon¹ przez AK w nocy z 12/13 XI
1945 r. Nasz Zwi¹zek jest te¿ ini-
cjatorem powstania filmów doku-
mentalnych o bohaterach ziemi to-
maszowskiej - ¿o³nierzach Armii
Krajowej walcz¹cych m.in. pod do-
wództwem mjr. Zenona Jachymka
z Niemcami, UPA i komunistyczn¹
w³adz¹. Film „Wyrok œmierci” jest
ju¿ bardzo znany w Polsce, m.in.
zdoby³ nagrodê na ubieg³orocznym
Festiwalu Filmów Historycznych w
Gdyni. W tym roku zaplanowaliœmy
organizacjê obchodów 70. rocznicy
walk z UPA pod Posadowem, Rze-
czyc¹, Podlodowem, Ulhówkiem.
Mam nadziejê, ¿e we wspó³pracy z
samorz¹dami, zg³aszaj¹cymi chêæ
wspó³pracy organizacjami pozarz¹-
dowymi z terenu powiatu, uda siê
te obchody godnie zorganizowaæ.

Bardzo dobrze uk³ada siê rów-
nie¿ moja wspó³praca z w³adzami
miasta, na czele z Panem burmi-
strzem Wojciechem ¯ukowskim,
wraz z którym w I po³owie lutego
odbêdê spotkanie z arcybiskupem
Budzikiem na temat mo¿liwoœci
utrzymania w Tomaszowie Wydzia-
³u Zamiejscowego Nauk Prawnych
i Ekonomicznych. Jestem wdziêcz-
ny ks. arcybiskupowi za wyra¿enie
zgody na to spotkanie i mam na-
dziejê, ¿e uda siê znaleŸæ rozwi¹za-
nie w tej wa¿nej kwestii.

Znaj¹c problemy Tomaszowa i
powiatu, staram siê we wspó³pracy
z samorz¹dowcami i spo³eczeñ-
stwem, na miarê mo¿liwoœci pos³a
opozycyjnego, problemy te podno-
siæ na szczeblu wojewódzkim i kra-
jowym oraz rozwi¹zywaæ. Interwe-
niowa³em w wielu sprawach doty-
cz¹cych nie tylko samego miasta
Tomaszów Lub., ale tak¿e miesz-
kañców gmin z powiatu tomaszow-
skiego - Lubyczy, Krynic czy Ra-
chañ. O problemach kraju i regio-
nu, i mo¿liwoœciach ich rozwi¹za-
nia, dyskutujê tak¿e z mieszkañ-
cami Tomaszowa, ze s³uchaczami
prê¿nego Uniwersytetu III Wieku,
którym dziêkujê za zaproszenie na
kolejne spotkanie. Jestem przeko-
nany, ¿e ta znajomoœæ potrzeb i
problemów Tomaszowa Lubelskie-
go i powiatu bêdzie ogromnie przy-
datna po zwyciêskich dla Prawa i
Sprawiedliwoœci, jak ufam, wybo-
rach samorz¹dowych i parlamen-
tarnych. Wtedy zrealizujemy nasze
potrzeby w oczekiwanym przez
spo³eczeñstwo zakresie.
Dziêkujemy

(r)

Obok burmistrza miasta Woj-
ciecha ¯ukowskiego, zastêpcy
burmistrza Tadeusza Wagnera,
naczelnika Wydzia³u Inwestycji i
Rozwoju UM Marcina Zieliñskie-
go i Marka Wiœniewskiego - w³a-
œciciela Pracowni Projektowej Wi-
mar – jednego z autorów projektu
„Przebudowa Targowiska Miejskie-
go Zielony Rynek”, przyby³o tak¿e
kilkadziesi¹t osób, które na co dzieñ
prowadz¹ dzia³alnoœæ handlow¹ na
Zielonym Rynku. Po zaprezentowa-
niu wizualizacji i za³o¿eñ nowej kon-
cepcji modernizacyjnej targowiska,
ze strony sprzedawców pad³o sze-
reg uwag i pytañ. Podnoszono w ich
treœci m.in. fakt zbyt ma³ej liczby
stoisk i miejsc do prowadzenia
sprzeda¿y. W tym kontekœcie pad³a
propozycja wykorzystania i zago-
spodarowania do potrzeb rynku
czêœci pobliskiej fosy miejskiej. Py-

18 grudnia w sali konferencyjnej Urzêdu Miasta mia³o
miejsce spotkanie wszystkich zainteresowanych nowo

opracowanym projektem przebudowy Zielonego Rynku.

 Targowisko jak nowe

tano m.in. czy planowane sanita-
riaty bêd¹ ogólnodostêpne, czy tyl-
ko do u¿ytku sprzedawców. Dopy-
tywano siê o szczegó³y projektu,
który przewiduje skoncentrowanie
sprzeda¿y we wnêtrzu zabudowy
placu targowego. Wszystkie uwagi
zosta³y uwzglêdnione przez firmê
projektow¹. Wprowadzono niezbêd-
ne zmiany i przyst¹piono do dal-
szych etapów projektu. Postêpy
prac nad przebudow¹ Zielonego
Rynku bêd¹ widoczne na stronie
www.projekty-wimar.pl.

Projekt targowiska miejskiego
przewiduje wydzielenie przestrzeni
czterema pierzejami. Niewielkie
obiekty bêd¹ ³atwo dostêpne od
wnêtrza placu, ich podcienia maj¹
chroniæ przed s³oñcem i deszczem.
Nawi¹zuj¹ do domów podcienio-
wych, charakterystycznych form
architektonicznych Zamojszczyzny.

Pozornie ró¿norodne po³acie da-
chów, w pierzei zachowuj¹ porz¹-
dek dziêki jednakowemu poziomo-

wi kalenic. Wysokoœæ budynków
kontynuuje liniê kompozycyjn¹ ul.
Piekarskiej.

Pawilony wykonane bêd¹ z
drewna, z ³amanymi dachami, po-
krytymi gontem modrzewiowym.

G³ówna trasa komunikacyjna targo-
wiska przebiegaæ bêdzie od ulicy
Traugutta do wylotu w kierunku

fosy. W centralnej czêœci targowiska
umieszczone zostan¹ sto³y, ustawio-
ne wzd³u¿ g³ównego pasa¿u handlo-
wego. Projekt nie przewiduje grodze-
nia rynku - zast¹pi¹ je zewnêtrzne
œciany pawilonów oraz zieleñ. Plac

targowiska zostanie na nowo utwar-
dzony ceg³¹ klinkierow¹. Targowisko
wyposa¿ono w wêze³ sanitarny z to-
alet¹ dla u¿ytku handluj¹cych, zdrój
uliczny, a niektóre ogrzewane pawi-
lony handlowe w pod³¹czenie wod-
no-kanalizacyjne. Wydzielono miej-
sce dla kontenera z odpadami.

W myœl uwag u¿ytkowników za-
planowano utrzymanie jednego ogól-
nodostêpnego kranu.

Docelowo przewiduje siê moder-
nizacjê oœwietlenia oraz instalacjê
monitoringu.

Zielony Rynek uzyska z gruntu
nowe oblicze. Bêdzie mieæ jednolity,
estetyczny wygl¹d. Diametralnie
zmieni¹ siê na korzyœæ warunki nie
tylko higieniczno-sanitarne, ale i do
prowadzenia handlu. Burmistrz
miasta przy okazji spotkania poin-
formowa³ sprzedawców, ¿e nie prze-
widuje siê wzrostu op³at w zwi¹zku
z przeprowadzeniem planowanej
modernizacji targowiska, zaœ sama
inwestycja sfinansowana zostanie ze
œrodków Unii Europejskiej.
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